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Vita Locarnoban a garancia 

szerződésről
P aris , okt, 7. — (Wolíf.) A Ma

iin külön tudósítója úgy értesül, 
hogy a tegnapi ülés során Locarno
ban megvitatták a szövetségi ter
vezet V. cikkelyét és megkezdték 
a vitát a garanciakérdésről. Ez a 
cikkely a következőket mondja: Ha 
a Németország, Lengyelország és 
Csehország közt létrejött döntőbí
rósági szerződéseket megsértenék 
és ha a sértő fegyverhez nyúlna, 
akkor a rajnai zóna többé nem lesz 
érinthetetlen szentség és Francia- 
országnak jogában áll ugyanúgy 
eljárni, mint közvetlen támadás 
esetében. A szerződésszerű meg
állapodás múlhatatlan, mert Fran
ciaország nem irhát alá olyan szer
ződéseket, amelyek egymásnak el
lentmondanak. Franciaország azt 
mondotta annak idején Lengyelor
szágnak és Csehországnak: „A ti 
biztonságtok az enyém is, ha tite
ket megtámadnak, fegyvert raga
dok.“

Most Franciaország ezt mondja: 
Ha Németország megsérti döntőbí
rósági szerződéseit és megtámadja 
Lengyelországot, akkor fenn kell 
tartanom számomra a lehetőséget, 
hogy az egész vonalon közbelépjek, 
mert ez többé nem természetes és 
nem helyénvaló. Franciaország nem 
kíván támadni akkor, ha a sértés 
nem valamely ellenséges cselek
ményben juj: kifejezésre, csupán 
akkor nyúl fegyverhez, ha megha
tározott eset forog fenn. Strese- 
mann birodalmi külügyminiszter 
erre kijelentette, hogy a Lengyel- 
országgal való szövetségek fennál
lásának ténye meghamisítja a 
rajnavidéki paktum V. cikkelyének 
értelmét. Önök azt a benyomást 
keltik, mintha két oldalú kötele
zettséget' vennének magukra, ami 
abban áll, hogy támadás esetén 
úgy Németországnak, mint Len
gyelországnak oldalára akarnak ál
lam.
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A fascisták felgyújtották a szocialista 

központot

R óm a, okt. 7. —  Tegnap éjszaka 
a római fascista párt tüntetést ren
dezett a firenzei párttitkár meg
gyilkolása miatt. A fascisták a ró
mai szocialista egyesületi helyisé
get felgyújtották. Más csoportok a 
Popolari-párt helyiségeit, továbbá 
ä Mondo és Popolo lapok szerkesz
tőségét akarták rohammal megtá
madni, de fascistaellenes csopor
tok ebben megakadályozták őket. 
Az összeütközés folyamán többen 
megsebesültek. Késő éjszaka No- 
dH ügyvéd irodáját elpusztították.

Zichy Gyula gróf érsek bémakörutja 
Bácskában

Uj templomot építtet a főpásztor
P é c s ,  okt. 7. -rsr Z i c h y  Gyula 

gróf kalocsai érsek, a pécsi egyház
megye apostoli adminisztrátora mint 
ahogy azt már megírtuk, megkezdte 
bérmakörutját a Bácskában. Hétfőn 
Baján osztotta ki a főpásztor a bér
málás szentségét. Bérmálás után a 
főpásztor, mint egyik bajai újság írja 
megtekintette a kőzkórházat és sze
gényházat, majd még a délelőtt folya
mán vizitelt F a r a g ó  János tanfel
ügyelőnél a polg. fiúiskolában levő 
hivatalaiban. Délben ebéd volt a fe- 
rencrendi zárdáiban. Délután 4 óra
kor Gonczlik Kálmáin dr. esperes plé
bános és Vojnics Ferenc dr. polgár
mester 'kíséretében átment a kiscsá- 
volyi templomba, ahol kedden délelőtt 
mise celebrálás után kiosztotta a bér
málás szentségét.

Z i c h y  Gyula gróf érsek dél
után 3 órakor indult el saját érseki 
fogatán Erdey Ferenc dr. titkára kí
séretében Hercegszántóra, ahová 
ugyancsak kocsin lekisérte SzaJbov- 
lyevics Dusán alispán és Vojnics Má
té főszolgabíró is. Hercegszántón az 
érsek az újonnan épült emeletes isko
láit szentelte fel és adta á t a közhasz

nálatnak. Ennek az iskolának a fel
építéséhez az érsek tetemes összeg
gel, mintegy 13 vaggon búzával — 400 
millió koronával — járult hozzá azzal 
a kikötéssel, hogy a leányokat a Mi
asszonyunk apácái tanítsák és ezért 
az iskolában zárdát is építenek szá
mukra. ' >

Gróf Zichy' Gyula kalocsai érsek 
tegnap meglátogatta a Flórián utcai 
iskolában levő lakásán Faragó János 
íkir. tanfelügyelőt. Az érsek ezúttal 
megtekintette az iskola épületében le
vő józsefvárosi templomot is és ki
jelentette, hogy ez a templom nem 
felel meg hivatásának, szűk, nincsen 
elegendő befogadó képessége. Kije
lentette az érsek, hogy amennyiben a 
város a költségekhez hozzájárul, fel- 
épitteti a józsefvárosi templomot és 
plébániát. ‘ ’ ' '■

Este 7 óarkor Klénánc György dr. 
nyug. tiszti főügyész lakásán te tt lá
togatást az érsek, majd tegnap délután 
megkezdte bucsulátogatásait. Ma reg
gel 8 órakor misét celebrált a kis- 
csávolyi templomban, utána prédiká
ciót tarto tt és végül kiszolgáltatta a 
bérmálás szentségét.

A  vidéki kórházak mintaszerűek
Ha szükség van rá, kölcsönt vehetnek fe l a kórházak

B u d a p e s t ,  okt. 7. — A népjóléti 
minisztérium beetgelláíási ügyosztá
lyának vezetője ma igen érdekes nyi- 
iatókzatot adott a vidéki kórházak
ról, amely így hangzik:

— Sajnos, nem áll módunkban a 
törvényhatóságokat, egyesületéket uj 
kórházak építésére bírni. Ebben az 
tekintetben csak az inspirálássai, a 
buzdítással kell megelégednünk. Igaz, 
hogy régebben még erre sem volt 
szükség, mert lényeges segítségükre 
volt az építtetőknek és a fenn
tartóknak a községipóíadókból befo
lyó jövedelem és a költségvetésnek 
egyik rovata, amely szerint az állam 
ötven százalékkal hozzájárult az épí
tési és tatarozási költségekhez- A pót- 
adókat eltörölték, a költségvetés e 
célra előirányzott összege pedig mind
össze 300,000 aranykorona, vagyis öt 
milliárd papirkorona,

— Ennél az elenyésző segélynél jó
val hathatósabb módja a segélynyúj
tásnak az amortizációs kölcsön. Ez a 
következőkből áll: minden.kórháznak 
akár állami, akár egyéb jellegű, min
den évben kel kell küldenie hozzánk 
a költségvetését. Ha már most égy 
város, egyesület, alapítvány stb. kór
házat akar építtetni, tatarozni vagy 
bőviteni, akkor felveheti a szükséges 
összeget kölcsönképen valamilyen 
bankháztól, vagy pénzintézettől

—A törvényhatósági és a mi hozzá
járulásunkká! azután bizonyos összeg
gel többét vesz fel költségvetésébe, 
mint amennyit különben jóváhagynánk 
s ilyképen amortizációs kölcsönhöz 
jut azáltal, hogy a kölcsönvett össze
get nagyságához képest 10—15 vagy 
busz év alatt kell letörleszíenie. A 
kölcsönszerzés ilyen módja igen ked
vező és sokan élnek vele. Az állam 
kórházépitkezése — fájdalom — szü
netel, mert Smith népszövetségi fő
biztos a kórházak fenntartását, újak 
létesítését — a külföld mintájára — 
az állam hatásköréből a társadalomra 
hárította át,

— Igaz. hogy ezáltal az államház
tartás hatalmas teheriéteitől szaba

dúlt meg, viszont a magyar társada
lom ma még nem áll azon a magas 
fokon, hogy a neki szánt nehéz f e l  
adatot kellőkép felfogja és megvaló
sítsa. Egyébként is a tapasztalat 
azt mutatja, hogy az állami kezelés
ben álló kórházak nívója a klinikák 
színvonalán mozog. Az állam jobban 
látja el kórházainak orvosi és gazda
sági vezetéséi, mint egyéb hatáság.

— így például az egy-két évvei 
ezelőtt állami kezelésbe vett gyulai 
állami kójház vetekedig a budapesti 
Uj Szent János kórház felszerelésével 
és vezetésével.

— Mindamellett el kell ismerni, 
hogy a vidéki köz- és nyilvános jelle
gű kórházak nívója is emelkedett az 
utóbbi időkben. Ma már az a helyzet, 
hogy a hatvan, vidéki kórház közül 
negyvenbe egészen bátran befeküd
hetik bárki operációra. Anyagilag tel
jesen lezülleszíették a vidéki kórhá
zakat a forradalmak, de orvosi szem
pontból ma mégis mintaszerűek. En
nek az a magyarázata, bógy az orvosi 
luiprodukció folytán iönevü orvosok, 
egyetemi magántanárok kénytelenek 
vidékre költözni és kórházakban vál
lalni orvosi állást. A jó orvosok vi
dékre özönlése nagyban elősegíti a 
falusi, anyai emberek csökönyös el- 
zárkózottságának, bizalmatlanságanak 
fokozatos leküzdését az orvosi gyógy
kezeléssel szemben

— Lassú, kitartó munkával lehet 
csak a föld népét eltéríteni babonás 
szokásaitól és felvilágosítani arról, 
hogy a legnagyobb kincs a világon az 
egészség.
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Weyler tábornokot visszahívták
P á r i s, okt. 7. — Mint a Havas 

iroda Madridból jelenti, a sa;tónak 
megtiltották, hogy Írjanak azokról az 
okokról, amelyek alapján Weyler tá 
bornokot visszahívták a nagyvezér
kar vezető állásától. Az a hír járja, 
hogy ez a fegyelmi intézkedés a tá 
bornoknak Primo de Rivera kormánya 
elleni magatartására vcaetheáó viasza

December végére elkésse
nek az uj váltópénzek es 

bankjegyek
jSvek kellenek míg elegendő válté-, 

pénz tesz
B u d a p e s t, okt. Í7. A kormány 

fontosnak tartja, hogy a valuta- 
reformról szóló javaslat' mielőbb 
tető alá kerüljön és ezért egészen 
bizonyosra vehető, hogy ezt a ja
vaslatot még az uj költségvetés 
előtt fogja kitűzni a Ház napirend
jére. A törvény életbeléptetésének 
időpontja minden körülmények kö
zött január 1 -e lesz. Teljesen be
avatott helyről szerzett értesülés 
szerint a valutareform ügyében, 
tegnap bizalmas tanácskozás volt 
a Nemzeti Bankban, ahol B ú d  Já
nos miniszter, P o p o v ic s  Sándor, a 
Nemzeti Bank elnöke és hir sze
rint maga B e th le n  István miniszter- 
elnök is megjelent.

A pénzügyminiszter sietteti a 
valutareform ügyében a döntést, 
mert már n o vem b er  1 - tő l k e z d v e  
m u n kába  a k a r já k  á llíta n i a b an k
je g y  n y o m d á t, hogy d e c e m b e r  v é 
g é re  a v á ltó p é n ze k  és  b a n k je g y e k  
k észen  le g y e n e k . A pénzügyminisz
ter egyébként szükségesnek tartja, 
hogy a valutareform ügyében meg-» 
hallgassa a kisebb érdekeltségeket 
is és megtörténhetik, hogy a valuta
reformról szóló törvényjavaslat 
m ég e ze n  a h é ten  nem  k erü l a m i
n isz te r ta n á c s  e lé , vég le g e s  d ö n té s t  
te h á t csak  a jö v ő b e li m in isz te r 
ta n á cs fog h ozn i, sőt mivel a pénz
ügyminiszter a nemzetgyűlés első 
Ülésének egyikén mindenesetre elő 
akarja terjeszteni a javaslatot, 
szó várj arról is, hogy a jövő hét 
elején rendkívüli minisztertanácsot 
tartanak a valutareformról szóló 
törvényjavaslat tárgyalása céljából.

B ú d  János p.-min. 2  napos pihe
nésre Párádra, utazott. Ma tért 
vissza a fővárosba és így remélhe
tő, hogy a valutareformról szóló 
törvényjavaslat egy-két nap alatt 
elkészül Beavatott helyen kijelen
tették, hogy most már a húszezer 
csztószámu forint került előtérbe, 
noha a pénzügyi kormány körében 
jáltozatlanul az aranykoronát tart
ják a leghelyesebb megoldásnak.

— Egy körülménnyel kell szá
molni —. mondotta ínformáíarunk 
—- amely igen megnehezíti az 
aranykorona elfogadását. A szük
séges pénzmennyiség ugyanis egy
általán nincs készen, a váltópénz 
nincs kiverve, az uj bankjegyeket 
sem készitték el, sőt, azt hiszem 
legalább két esztendőbe telik, amíg 
az egész szükséges mennyiséget elő 
állítják. Már most ez idő alatt a 
mostani pénzrendszer és az uj 
pénzrendszer együtt lenne érvé
nyes. Akinek .százezerkoronás 
bankjegye van és mondjuk báróm 
aranykoronát kell fizetnie, annak a 
forgalmat meglehetősen akadályó
zó, komplikált átszámítással lesz 
csak módjában megállapitani, 
mennyit kell fizetnie, mennyit kell 
a százezresből visszakapnia és igy 
tovább.

— Ezt a komplikációt elkerül
hetnénk a forinttal, amelynek a fe
le lenne a korona, tízezres osztó- 
számmal. A közönség érdeke bizo
nyos szempontból tehát ez lenne, 
de tagadhatatlan, hogy minden ér- 
íékszámitásnál tájékozás végett, 
mindenkinek először meg kell 
néznie, mibe kerül valami arany
koronában, hiszen semmi máshoz 
értéket, árat, olcsóságot vagy drá
gaságot viszonyítani nem lehet,


